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استانداران فارس
تاکنون 

مشــکلات اســتانی مانند فــارس را اگر بخواهیــم دوباره 
موردبررسی قرار دهیم، به همان مشکلات نخ نمای گذشته 
می رسیم و انگار در تمامی این سال ها مشکلات با استقامت 

خاصی باقی مانده و مزمن شده اند. 
دیدارهای اســتاندار فعلی با اســتانداران سابق شاید نوعی 
همدلی در مســیر وفاق باشــد، اما گره گشا نیست؛ چراکه 
آنان در تمامی ســال های حاکمیت خود در اســتان فارس 
از حل مشــکلات ناتوان بوده اند. نکته خاصی که در سالیان 
گذشته محسوس بود، توجه به افزایش اختیارات استانداران 
در فارس و شاید دیگر استان های کشور بود که هم در بعد 
استانی و هم ملی مورد بررسی قرار گرفت، اما بدون نتیجه 

باقی ماند.
استانداران تابع بخش نامه هایی هستند که از پایتخت ارسال 
می شــود و توانی برای تحکم به برخی ادارات، ســازمان ها 
و بانک ها ندارند. اســتاندارانی که تاکنون در فارس آمده و 
رفته اند، در اولین روزهای کاری خود به سراغ بانک ها رفتند 
تا شــاید بتوانند این دژ تسخیرناپذیر را، تسخیر کرده و به 

اطاعت وادارند، اما در هیچ مقطعی چنین اتفاقی نیفتاد. 
از جمله دلایل ناتوانی استانداران در مقابل بانک ها مقروض 
بودن دولت به بانک ها بــوده؛ درحالی که دولت ها به نوعی 
ابربدهکار بانکی هســتند و در شــرایط ایــن بدهی بزرگ 
نمی توانند دخالت چندانی در منابع و مصارف بانک ها داشته 
باشــند. چراکه دولت ها آن قدر برای جبران کسری بودجه 
از بانک ها اســتقراض کرده اند که بانک ها را نیز به ناترازی 

کشانده اند. 
این روزها که بحث متناسب ســازی حقوق هــا در دولت و 
مجلس و تشــکل های کارگری و بازنشستگان مطرح است، 
یکی از جمله دلایل طولانی شــدن این روند را می توان در 
بدهکاری دولت به صندوق ها و از جمله بانک ها جست  وجو 
کرد. حالا دولت برای پرداخت حقوق بازنشستگان خصوصاً 
تأمین اجتماعی از بانک رفاه کارگران اســتقراض می کند. 
بانکی که از محل ســهام کارگران تشکیل شده و همچنان 

موردتوجه دولت برای برداشت های نامتعارف است. 
در اســتانی مانند فارس که در ســال های گذشــته پرچم 
کشــاورزی را به اهتزاز درآورده بود و منابع آبی آن به شدت 
تحلیل رفته است، صنعتی شدن مانند یک رؤیاست. هرچند 
صنایع بزرگی در چهار دهه گذشــته در استان فارس وجود 
داشــته، اما به دلیل تحولات سیاســی، اثری از این صنایع 
صاحب برند نیســت. تا حدی که جسد برخی از این صنایع 
مانند آزمایش یا مخابرات راه دور دچار تعفن شده و مدیران 
اقتصادی گاهی بر پیکر آن حاضر می شوند، تحولات را دنبال 
می کنند و البته کاری از دستشان برای بهبود امور برنمی آید. 
جلسات گفت وگوی دولت با بخش خصوصی نیز به جلسات 
التمــاس تبدیل شــده و بعضی از صنایــع نیمه فعال که با 
حداکثر توان به امر تولید مشــغول نیستند، باید بر سر نرخ 
آب، برق و گاز چانه زنی کنند یا در خصوص موارد صادرات و 
عدم بازگشت ارز ناشی از صادرات به دولت التماس کنند و 
باقی قضایا. نهایت اتفاق مثبتی که در حوزه صنایع نیمه جان 
افتاده، احکام قضایی بوده که دادگســتری برای تخفیف و 

گرفتن مهلت صادر کرده است. 
درواقع به جای آنکه درد صنایع فارس با حضور اقتصاددانان 
مطرح حل و فصل شود، به نوعی به شوراهای حل اختلاف 
کشیده شده تا شــاید چند حقوق دان بتوانند برای صنایع 

مهلتی بگیرند یا احکام صادرشده را به تأخیر بیندازند. 
داستان ممنوع الخروج شدن برخی صاحبان صنایع، داستانی 
غم انگیز و تکراری است. باید به این احکام و نوع کیفرخواست 
این افراد به گونه ای دیگر نــگاه کرد. درواقع اگر بدهی آنان 
حســب قانون مطابق وضعیت نامتعارف اقتصادی سیاسی 
کشــور بوده، نباید این افراد را محکــوم و وضعیت بحرانی 
تولید را تشــدید نمود. هرچند گاهی خبرهایی از گوشه و 
کنار می رسد که برخی صاحبان صنایع با تسهیلات دریافتی 
از بانک ها کاری کرده اند که بیشتر شبیه سرمایه گذاری در 
خارج اســت. در هر صورت باید دید اختیارات استانداران تا 
چــه حدی افزایش خواهد یافت و اصــولًا دولت تمایلی به 
افزایش اختیارات استانداران در حوزه اقتصادی دارد. زمانی 
که استانداری مانند مهندس دانش منفرد در بیان خاطرات 
خود به حقیر ذکر می کردند که سفرشــان به کشــورهای 
حاشــیه خلیج فارس با استقبالی در حد یک رئیس جمهور 
همراه بوده، حکایت از آن دارد که استانی مانند فارس تا چه 
میزان می توانسته در عرصه های منطقه ای تأثیرگذار باشد؛ 
اما گذشــته ما جز تأسف چیزی ندارد و نگاه به آینده بسته 
به توان و همت دکتر حسینعلی امیری است؛ منتخب دولت 
در ولایت فارس برای بهبود شــرایط در حوزه های سیاسی، 

اقتصادی و اجتماعی فرهنگی.

فرزاد وثوقی- روزنامه نگار 

farzadvossoghi@gmail.com

سـرمـقـالـه

رئیس جمهور در جلسه هیئت دولت تأکید کرد:

صیانت از معیشت مردم
پزشکیان: به هیچ وجه اجازه نخواهیم داد سفره معیشت 

مردم دچار مشکل شود

رئیس جمهور در جلسه هیئت دولت بر حفظ ثبات اقتصادی و صیانت از معیشت 
مردم تأکید و توصیه ها و دستورات لازم در این زمینه را به وزرای مربوطه ابلاغ 
کرد.ایرنا به نقل از پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری نوشت، مسعود پزشکیان 
روز چهارشنبه در جلسه هیئت دولت تصریح کرد: به هیچ وجه اجازه نخواهیم داد 
سفره معیشت مردم دچار مشکل شود و در این راستا توصیه ها و دستورات لازم 

را به وزرای مربوطه اعلام کرده ایم.
در جلســه دیروز هیئت همچنین اســتاندار جدید کرمانشاه معرفی شد. بر این 
اســاس و با رأی اکثریت اعضای کابینه، آقای منوچهر حبیبی به عنوان استاندار 

جدید کرمانشاه منصوب شد.
رئیس جمهور در این جلســه ضمن توصیه استاندار جدید به توجه ویژه نسبت 
به محرومان و اقشــار آســیب پذیر، مســئله توسعه اســتان کرمانشاه و جبران 
عقب ماندگی ها در این زمینه در راســتای سند چشــم انداز، افزود: تلاش کنید 
اهداف دولت در رفع مشکلات و ایجاد رضایتمندی مردم را با جدیت پیگیری و 

محقق کنید؛ چراکه ما در این مناصب هستیم تا به مردم خدمت کنیم.

واکنش ظریف به آغاز مذاکرات ایران و اروپا؛

هیچ طرفی از نقض
برجام سود نکرد

معاون راهبردی رئیس جمهور با بیان اینکه قطعنامه  شورای حکام علیه ایران از 
نظر حقوقی بی پایه و اساس است، گفت: اروپا و آمریکا بدانند که در موضع مدعی 
نیســتند. آن ها باید پاسخ گو باشند و تنها با ایجاد یک توازن و موضع برابر است 

که می توانیم به توافق برسیم.
»محمدجواد ظریف« معــاون راهبردی رئیس جمهور در گفت وگوی اختصاصی 
با ایرنا، درباره آغاز روند مذاکرات معاونان وزارت امور خارجه ایران با کشــورهای 
اروپایی از روز جمعه، تصریح کرد: گفت وگو همیشه می تواند راهگشا باشد؛ البته 
طــرف مقابل )اتحادیه اروپا( باید از موضــع برتری طلبی و کانون هنجار جهانی 
بودن خارج شود. ظریف با اشاره به صحبت های اخیر علی لاریجانی مشاور رهبر 
معظم انقلاب، افزود: ایران از برجام خارج نشــده؛ ایران همچنان اعلام کرده که 
آمادگی دارد به برجام پایبند باشــد. ایران در چارچــوب برجام عمل کرده، اما 

آمریکا از برجام خارج شده و تعهدات خود را نقض کرده است.
معاون راهبردی رئیس جمهور ادامه داد: اروپایی ها نه تنها تعهدات خود در برجام 
را اجرا نکردند، حتی تعهداتی را که بعد از خروج آمریکا از برجام دادند نیز اجرا 
نکردند. اروپا پس از خروج آمریکا از برجام، ۲ بار تعهد داد و حتی یکی از آن ۱۱ 
تعهد را اجرا نکرد؛ لذا اروپایی ها در موقعیتی نیســتند که ادعایی در برابر ایران 
داشــته باشند و به همین دلیل قطعنامه ای که در شورای حکام تصویب کردند، 

هیچ جایگاه حقوقی ندارد و از نظر حقوقی بی پایه و اساس است.
معاون راهبــردی رئیس جمهور ادامه داد: ایران اعلام کرده که آماده بازگشــت 
به تعهدات خود اســت، اما یادمان نرفتــه در دوران کرونا به خاطر تحریم ها چه 
بلاهایی سر مردم ایران آوردند. آن ها باید نشان دهند که آماده جبران خسارات 
هستند. اروپا و آمریکا بدانند که در موضع مدعی نیستند؛ باید پاسخ گو باشند و 

تنها با ایجاد یک توازن و موضع برابر است که می توانیم به توافق برسیم.
ظریف افزود: مبنای توافق جدید حتماً برجام اســت؛ توافقی که ماه ها و شــاید 
ده هاهزار نفر ساعت در ایران، آمریکا، اروپا، روسیه و چین روی آن کار شده است. 
توافقی که به تعبیر اروپایی ها، یکی از مهم ترین دستاوردهای دیپلماتیک جهان 
است. وی تصریح کرد: لازم است مجدداً درباره بعضی موضوعات و تاریخ هایی که 

به دلیل نقض برجام توسط آمریکا از آن ها عبور کرده ایم، صحبت کنیم.
معــاون راهبردی رئیس جمهور ادامه داد: نماینــدگان ایران در گفت وگو با اروپا 
)مجیــد تخت روانچی و کاظم غریب آبادی( با طرح نگاه و خواســته های ایران و 
مطرح کردن نقاطی که غرب باید نســبت به آن ها پاسخ گو باشد، زمینه حرکت 
رو به جلو را فراهم می کنند. ظریف با تأکید بر اینکه هیچ یک از طرف ها از نقض 
برجام سود نکرده است، خاطرنشان کرد: تمام دنیا به این امر واقف  است. منفعت 
تمام طرف ها این است که این روند خسارت بار، یعنی در واقع روندی که حاصل 
جمعش منفی اســت، نه تنها متوقف شــود، حتی معکوس و برگشت داده شود؛ 

چراکه حاصل جمع صفر در کنش های بین المللی بی معناست. 

فرمانده کل قــوا گفتند: جهت گیری نیروهای مســلح 
به ویژه نیروی دریایی در همه فعالیت ها و برنامه ریزی ها 
باید متمرکــز بر افزایش آمادگی و توان رزم باشــد. به 
گزارش ایرنا، فرمانده معظم کل قوا در دیدار مســئولان 

و فرماندهان نیروی دریایی ارتش با گرامیداشت سالروز 
۷ آذر ۱۳۵۹ و حماســه آفرینی ناوچه پیکان در مقابل 
دشــمن بعثی که روز نیروی دریایی نام گرفته اســت، 
نیــروی دریایی را در دنیــای امروز نیرویــی حیاتی و 

تعیین کننده خواندند و با تحســین فعالیت بخش های 
مختلف عملیاتی، اطلاعاتی، پشــتیبانی، ســازندگی و 
نــوآوری در نیروی دریایی ارتــش، گفتند: جهت گیری 
نیروهای مسلح به ویژه نیروی دریایی در همه فعالیت ها 
و برنامه ریزی هــا باید متمرکز بر افزایش آمادگی و توان 

رزم باشد.
حضرت آیت الله خامنــه ای، افزایش توان رزمی را باعث 
پیشگیری از تهاجم دشمن دانستند و افزودند: مهم ترین 
کار نیروهای مســلح پیشگیری از تهاجم است؛ بنابراین 
باید به گونــه ای عمل و توان رزمی کشــور را در نگاه و 
رصد بدخواهان ایران برجسته کنید که به معنی واقعی 
احساس کنند هرگونه برخورد برای آن ها هزینه سنگینی 

به دنبال خواهد داشت.
رهبر معظم انقلاب اســلامی، اســتمرار مأموریت های 
دریانوردی را ضروری برشــمردند و گفتند: همچنان که 
پیش از این گفته شــد، می تــوان مأموریت چندماهه 
ناوگــروه ۸۶ و جزئیات آن را با زبان و ابزار هنر به افکار 

عمومی منتقل کرد.
در ابتــدای این دیدار، امیر دریادار ایرانی فرمانده نیروی 
دریایی ارتش جمهوری اسلامی ایران گزارشی از برنامه ها 

و فعالیت های این نیرو در بخش های مختلف بیان کرد.

فرمانده کل قوا:   

مهم ترین وظیفه نیروهای مسلح 
افزایش آمادگی و توان رزم است

رئیس جمهور با بیان اینکه امروز »وفاق ملی« نقطه اصلی 
اتکای ما برای حل نه تنها مسائل سیاست خارجی، بلکه 
تمامی مشکلات گریبان گیر در کشور است، گفت: دولت 
برای اینکــه بتواند در عرصه سیاســت خارجی و نظام 
بین الملل پشتوانه محکمی داشته باشد، ابتدا باید بتواند 
وفاق ملی را در داخل کشور و در میان مردم تقویت کند.
مسعود پزشکیان شامگاه سه شــنبه با جمعی از اساتید 
سیاست خارجی و روابط بین الملل دیدار و پس از شنیدن 
نظرات، پیشــنهادات و راهکارهای صاحب نظران حوزه 
سیاست خارجی، با تشــریح ایده دولت چهاردهم برای 
تعامل با دنیا و نظام بین الملل، ایجاد وفاق و هم بستگی 
در داخل کشــور را نخستین گام دولت در جهت اجرای 
طرح های سیاست خارجی در نظام بین الملل عنوان کرد. 
وی با اســتقبال از برگزاری جلسات منظم کارشناسی با 
حضور صاحب نظران و اســاتید در همــه حوزه ها، ایجاد 
باور و درک عمیق از مســائل پیچیده کشــور را وظیفه 
اصلی اســاتید دانشــگاه دانســت و گفت: صحبت ها و 
موضع گیری های کارشناسان و اساتید دانشگاه متکی بر 
یک باور علمی اســت و این باور علمی می تواند میانجی 
آبرومنــد و دقیقی برای فهم مســائل پیچیده و کلان و 

ایجاد باور و درک اجتماعی در مردم شود.
رئیس جمهور با بیان اینکه امروز »وفاق ملی« نقطه اصلی 
اتکای ما برای حل نه تنها مسائل سیاست خارجی، بلکه 
تمامی مشــکلات گریبان گیر در کشــور است، افزود: ما 
نباید دانسته یا نادانسته به شکاف اجتماعی و دعواهای 
سیاســی در جامعه دامن بزنیم. دولت برای اینکه بتواند 
در عرصه سیاســت خارجی و نظام بین الملل پشــتوانه 
محکمی داشته باشــد، ابتدا باید بتواند وفاق ملی را در 

داخل کشور و در میان مردم تقویت کند.
پزشکیان با تأکید بر اینکه حوزه سیاست خارجی بیش 
از همه موضوعات نیازمند وحدت، انســجام و وفاق ملی 
است، اظهار کرد: همه جریان های سیاسی در کشور باید 
بدون ایجاد دعوا یا متهم کــردن یکدیگر به خیانت در 
یک نقطه مشــترک به تفاهم برسند و دولت آن نسخه 
شفابخش را اجرا کند تا بتوانیم مشکلات مردم و کشور 
را برطرف کنیم. اگر در کشــور ید واحد شــویم، آمریکا 

نمی تواند برای ما مشکل جدی ایجاد کند.
وی انتخاب استانداران قومی را یکی از نمونه های ایجاد 
»وفاق ملی« در کشور عنوان کرد و گفت: ما برای اولین 
بار در طول انقلاب اسلامی توانستیم با هدایت مقام معظم 
رهبری استانداران کرد، بلوچ و عرب را برای استان های 

کردستان، سیستان و بلوچســتان و خوزستان انتخاب 
کنیم و اقوام را که یکی از بزرگ ترین ســرمایه های ملی 
کشور است، تقویت کنیم. رئیس جمهور با اشاره به اینکه 
دولت از همکاری همه نیروهای توانمندی که بتوانند به 
کشور کمک کنند، فارغ از اینکه به کدام جریان سیاسی 
وابستگی دارند، استقبال می کند، گفت: به دنبال کسانی 
نیســتیم که شــرکت ها و صندوق های بازنشستگی در 
کشــور را به یکی از زیان ده ترین بنگاه های مالی تبدیل 
کرده اند؛ متأســفانه به جای تنبیه و عزل، آنان را تکریم 

و از جیب ملت به آن ها حقوق اضافی پرداخت کرده اند.
ایرنا نوشــت، پزشکیان با تأکید بر اینکه از هر فردی که 
ظرفیت ایجاد سوددهی و ارائه راهکار برای خارج کردن 
بنگاه های مالی و اقتصادی کشــور از مشکلاتی همچون 
زیان دهی و ورشکستگی دارند، حمایت می کنیم، اظهار 
کرد: بــرای من مهم نیســت که وابســتگی جریانی و 
سیاســی افرادی که می خواهند به کشور خدمت کنند، 
به کجا بازمی گردد. یکی از مشــکلات ما این اســت که 
با فیلترهای سیاســی و جناحی، مذهبی و غیرمذهبی، 
کشــور را از نیروی متخصص خالی کردیم. هرکسی که 
طبق سند چشــم انداز، قوانین مصرح در قانون اساسی 
و سیاســت های کلی نظام به کشور خدمت کند، نیروی 
من اســت و از حضور او در دولت استقبال خواهم کرد. 
وی در جمع بندی این بخش از ســخنان خــود از ارائه 
پیشنهادی از ســوی دولت برای تشکیل شورایی جهت 

حل مشــکلات بنگاه های زیان ده در کشــور خبر داد و 
گفت: در گفت وگو با مســئولان بخش های مختلف نظام 
پیشنهاد دادم شــورایی تشکیل شود و با اجماع کسانی 
که این شرکت ها را به وضعیت امروز رسانده اند و آسیب 
و ضرر به کشــور وارد کرده اند، جای خود را به مدیران و 
کارشناسان توانمند بدهند. ضرورت تشکیل این شورا از 
آن جهت اســت که اگر مدیر ناکارآمدی با وابستگی به 
جریانی خاصی برکنار شد، دیگر نمی توان دولت را متهم 

به سیاسی کاری کرد.
رئیس جمهور در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به 
اینکه تحریم های ظالمانه آمریکا حتی بر رفتار کشورهای 
دوست و همسایه ما تأثیر می گذارد و باعث عقب نشینی 
برخی کشــورها از تعهدات گذشته خود می شود، اظهار 
کرد: مــا از اینکه بتوانیــم تعهدات گذشــته خود را با 
کشورهای مختلف دنبال و اجرا کنیم، استقبال خواهیم 
کرد؛ اما تحریم های آمریکا در رفتار ســایر کشورها که با 
ما تعهدات اجرایی و عمرانی دارند، غیرقابل کتمان است.

پزشکیان با اشاره به برخی نظرات مطرح شده در جلسه 
مبنی بر اینکه ایده دولت چهاردهم تعامل با دنیا با پرهیز 
از تنش و درگیری است، گفت: حضرت امام علی)ع( در 
عهدنامه مالک اشــتر می فرماید: اگر تو را به صلح دعوت 
کردند، آن را دفن نکن؛ زیرا صلاح امنیت لشــکریان در 
آرامش است. اما وقتی صلح کردی، از دشمن برحذر باش 

که مبادا به تو نزدیک شود و غافلگیرت کند.

پزشکیان در دیدار با جمعی از اساتید سیاست خارجی و روابط بین الملل:

اتهام خیانت به هم دستاورد نیست 
رئیس جمهور: صحبت ها و موضع گیری های کارشناسان و اساتید دانشگاه متکی بر یک باور علمی است

محمدباقر قالیباف روز چهارشــنبه در نخستین نشست 
خبری خود، ضمن اســتقبال از آتش بس در لبنان گفت: 
خوشحال هســتیم که روز چهارشنبه این نشست برگزار 
شــد و ما شاهد آتش بس در لبنان هســتیم. وی درباره 
همکاری و وفاق مجلس و دولت گفت: تعامل و همکاری 
باید مبانی خود را داشــته باشــد. حرف مجلس و دولت 
یکی است. برنامه هفتم میثاق ملی و سیاست های کلان 
مصوب مبانی ماست. توافق و وفاق هم حول این موضوع 
است. در همکاری و تعامل نمی توانیم خلاف قانون عمل 
کنیم. ایرنا نوشت، قالیباف افزود: درمورد رد فوریت لایحه 
انتصاب در مشــاغل حساس، خود من هم به فوریت رأی 
ندادم؛ قرار داشــتن آقای ظریف در این سمت بر اساس 
قانونی که هم اکنون جاری است، غیرقانونی است. وفاقی 
که بخواهد به خاطر رأی نیاوردن یک لایحه به هم بخورد، 

نباشد بهتر است.
وی درباره اقدامات مجلس درباره معیشــت مردم و رشد 
۸ درصــدی اقتصاد گفت: یکــی از موضوعات در برنامه 
بحث معیشــت و رفاه مردم و در کنار آن رشد اقتصادی 

اســت. موضوعات بودجه هنوز در مرحله اول است و در 
اینجا کلان درآمدها و کلان مصارف اســت. البته بخش 

قابل توجهی از بودجه را تعیین و تکلیف می کند. 
قالیباف افزود: افزایش حقوق بســیار مهم اســت. همه 
تلاشــمان را کردیم که حداقل بتوانیم به اندازه تورم به 
مردم عزیزمان در حقوق و خدماتی که داده می شد، ورود 
کنیــم. ما معتقد بودیم بودجه ای کــه از لایحه دولت به 
مجلس آمد، در هزینه های جاری کمی افزایش داشــت؛ 
این اشــکال را هم من در صحن به آن اشاره کردم که از 

دوستان قول گرفتم این را با هم اصلاح کنیم. 
رئیس مجلس شــورای اســلامی در پاســخ به ســؤال 
خبرنــگاری مبنی بر اینکه چگونه ســوپرانقلابی ها را در 
مجلــس مدیریت می کند، گفت: نگاه این چنینی را قبول 
نــدارم؛ چراکه مجلس محل نگاه هــای متفاوت و نظرات 
مختلــف، تضارب آرا و افکار اســت و اگر همه با هم یک 
حرف بزنیم، خود نماینــدگان در مجلس اذیت خواهند 
شد. قالیباف با بیان اینکه در این زمینه جای نگرانی وجود 
ندارد و تضارب آرا نشــانه پویایی سیاسی مجلس است، 

افزود: عقلانیت انقلابی این مجلس از مجلس قبلی بالاتر 
است. وی اضافه کرد: هماهنگی بین قوا از وظایف رهبری 
انقلاب اســت و گاهی هم جلسات ســران قوا در محضر 
رهبری انقلاب برگزار می شود و گاهی هم اگر نیاز به اذن 
از ایشان وجود دارد، ایشان همراهی می کنند و خیلی از 
مشکلات برزمین مانده آنجا انجام می شود و همه ما تأکید 

بر اجرای قانون داریم.
رئیس قوه مقننه تأکید کرد: اگر لازم باشــد در جلســه 
سران ما یک تصمیمی را هم بگیریم که قانونی را متوقف 
کنیم، همه این تصمیمات ما برای مدت یک سال است. 
قالیبــاف اضافه کرد: من هم به فوریــت لایحه )انتصاب 
اشــخاص در مشاغل حساس( رأی ندادم؛ آیا وفاق به هم 
خورده اســت؟ در موضوعات انرژی و مسکن و موضوعات 
حوزه اقتصاد باید منســجم تر کار را پیش برد و در حوزه 
نظارتی هم نظارت داشــت. قالیباف افزود: قانون عفاف و 
حجاب وظایف دستگاه ها را در قبال حجاب مشخص کرد. 
البتــه در بخش جرم انگاری تــلاش کردیم این لایحه را 
سطح بندی کنیم. در این لایحه جلوی هرگونه درگیری و 
اقدام مستقیم را گرفته ایم. دیگر گشت ارشادی در قانون 
وجود ندارد و ضمانت اجرایی آن را مشخص کردیم. وی 
با بیان اینکه کشــف حجاب، بدحجابی و برهنگی در این 
لایحه سطح بندی شده است، گفت: امکانات و تجهیزات 
نیز باید فراهم شــود. مقداری از آن فراهم شــده و باقی 
آن نیــز فراهم خواهد شــد. وی تصریح کــرد: در حوزه 
جرم انگاری اگر کشــف حجابی اتفاق بیفتد، ابتدا پیامک 
و سپس تذکر داده می شود. البته جریمه مرحله اول ثبت 

می شود اما اقدام نمی گردد. اما اگر دوباره تذکر داده شود، 
جریمــه مرحله دوم هم اعمال خواهد شــد. زندان رفتن 
دیگر در چنین مواردی نیســت و خیلی شفاف و روشن 

موضوعات تبیین شده است.
رئیس مجلس در پاســخ به ســؤالی درباره گرانی بنزین 
گفت: حتماً بنا نیســت تصمیمات شوک آور برای جامعه 
ایجاد شود. جلوگیری از اسراف به معنای افزایش قیمت 
نیست و تنها راه یا اولین راه افزایش قیمت نیست؛ حتی 
اولین فرآورده ای هم که بخواهیم کاری کنیم شاید برای 

بنزین نباشد.
وی افزود: سهم بنزین در کل انرژی حدود ۹ درصد است، 
اما ســهم گاز ۷۰ درصد اســت؛ پس برای چاره اندیشی 
باید بدانیم از کجا و با چه روشــی کار را انجام می دهیم. 
ولــی همه ما قبــول داریم که این نــوع مصرف کردن و 
قیمت گذاری کار درســتی نیســت و باید به عنوان یک 
مسئله شــناخته و جامعه و مردم همه با هم باشیم. اگر 
قرار است از هر روشی انجام شد، دولت انتفاع ببرد، مردم 

هم باید انتفاع ببرند.
قالیباف تأکید کرد: ۵۲ درصد خانوارها از بنزین استفاده 
کــرده و یارانه به آن ها تعلق می گیرد و ۴۸ درصد خانوار 
خــودرو ندارنــد که بنزین تعلــق گیرد؛ پــس نابرابری 
دردناک تر از ناترازی و ظلم مضاعف اســت؛ معتقدم برای 
انــرژی باید مســئله را پذیرفته و با مــردم حرف زده و 
نخبگان در میدان آیند و شــوک وارد نکنیم. این تصمیم 
غلطی است که یک مرتبه قیمت ها بالا رفته و این شوک 

را اعمال کنیم.

رئیس مجلس شورای اسلامی:

گشت ارشادی در قانون وجود ندارد
قالیباف: در لایحه عفاف و حجاب جلوی هرگونه درگیری و اقدام مستقیم را گرفته ایم


